
valca bučnega olja v Framu, je4i bi 
i mi za poizkus ne mogel iz te množi
j na iouttuuo8dj s e i l l 0 n a izprašati 0ije. 
j Rekel mi je da je to izključeno tako 
j dolgo, dokler bi najmanj 100 litrov to 
I bačnega semena ne mogel skupaj spra 
j viti. Svetoval mi pa je, da naj tobač
■ no seme na drobno zmeljem in to ku
| ham na vodi. Olje stopi na to na po
| vršino vode, kjer se lahko odvzame z 
I žlico. To delo mi je izvršil lekarnar 
J Savost v Magdalenskem predmestju v 
j Mariboru. 4/5 gramov tobačnega se

mena je dalo 57 gramov olja, torej 12 
odstotkov. AKO se pa pomisli, da se 

j to olje ni delalo v kaki hidravlični 
j stiskalnici in da se vsega olja ni mo
| glo posneti od vode, se sme "smatrati, 

da bi se moglo iz tobačnega semena 
pridelati najmanj 20% olja, ako bi se 
namreč umno izdelalo, bi torej 10 li
trov tobačnega semena dalo prav go
tovo Hiter olja. 

V nadaljnje pojasnilo bi pripomnil 
že sledeče: Nabral sem seme na to
bačni njivi, na kateri je bilo nasaje
nih 2000 tobačnih rastlin. 

Pri enakih okolnostih rasti, kakor 
v lanskem letu, se dobi od ene tobač
ne rastline % litra tobačnega semena, 
kar bi dalo za vsem 500 litrov seme
na, in iz teh 500 litrov bi se dalo pri 
delafi najmanj 50 litrov olja, Sadilec 
tobaka je dobil za nasajeni tobak na 
svoji njivi 5300 K, 50 litrov olja za 
ied bi bilo po današnjih cenah vred
no 90 K liter, torej 4500 K, ako bi se 
^a uporabljalo za industrijske name
ne, bi bilo to olja, najmanj polovice* 
gonoznačenega zneska vredno, torej 
okrog 2250 K. Tobačno seme bi torej 
pomnožilo dohodke od 5300 kron. na 
9800 kron, morebiti samo na 7550 K, 
to je za 85 oz. 42'/» odstotka. Brez 
dvoma bi bilo pod takimi okolnostmi 
sajenje tobaka zelo dobjičkanosnjo. 

Olje, pridelano iz tobačnega se
mena, ima enako barvo, kakor oliv
no olje, je priietnega okusa in n vse 
buje nobenih strupenih snovi, kajti v 
tobačnem semenu ni nobenega nikoti
na. Umevno da vsled majhne množi
ne olja iz tobačnega semena pri tem 
poskusu nisem mogel dognati, jeli ima 
lako olje visoko vrednost kot človeška 
hrana. 

Sklepčno bi še omenil, da ti po
datki ne temeljijo na kakem statistič
nem preračunanju, kajti nisem bil 
pripravljen na tak uspeh, toda ka
kih bistv enihi diferenc ali razlik ne 
bo. Na vsak način je pa zanimivo, da 
se je dognalo, kako malo se v našem 
narodnem gospodarstvu pobrigamo tu
di za postranske izdelke; ker se je 
v tem slučaju smatralo, da tudi tobač 
no seme vsebuje strup, kakor ga vse
buje rajst^ina,, saj tozadevno se še, 
kakor se zdi ni nikdar napravil kak 
poskus. Znano je samo, da se je do
sedaj iz tobačnega listja destiliralo ne 
ko eterično takozvano tobačno olje,— 
Nadabni tozadevni poizkusi bi se naj 
naoravili v letošnji jeseni, kajti se
daj nima nihče v zalogi večje 'mno
žine tobačnega semena. 

Kako sadim tobak do 
bickanosno ? 

(Piše Davorin Zunkovič.) 
Kakor znano, so v Sloveniji leta 

1921 začeli prvikrat javtno saditi to
bak Vspeh je bil zelo ugoden, kajti 
suho vreme lanskega leta je zelo ugo
dno vplivalo na razvoj in rast te rast
line Kliub temu pa pridelovalci toba
ka v kolikor je pisec tega poučen — 
niso bili zadovoljni z izkupičkom, ki 
so ga dobili za tobak, ker je finančni 
nrnister plačeval tobak od 56 do 12 
K za kilogram, kar velike stroške za
dostno kriie morda samo tam, koder 
so na razpolago poceni delavske mo 
či (kaznjenci, ujetniki, šolski otroci). 
Kakor se govori, se torej za letošnje 
leto ne bo oglasilo mnogo oseb, ki bo
do hotele saditi tobak, k večjemu za 
slučaj, ako finančno ministrstvo prav 
izdatno zviša odkupne cene za tobak. 

Lotil sem se rešiti vprašanje, bi 
se li ne dalo doseči od sajenja tobač
ne rastline večjih dohodkov na ta na
čin, da se uporabi n. pr. tudi seme 
tobačne rastline, ki ga rastlina obro
di v precejšnji množini. Na neki njivi, 
" začetku oktobra nabral krog dv? 
iitra tobačnega semena, ki sem ga 
ki re bila posejama o tobakom, sem 
dobil od samo 8 do 10 rastlin. Smat
ral sem, da se bi iz semena potom 
destilacije (izčiščenja) moglo pridelati 
oodisi kaka alkohol vsebujoča tekočL 
na, ali pa kjaka vrsta olja. Za prvi 
poskus je oua množiina semena, t i 
sem ga imel,, veliko premajhna in ko 
sem si hotel nabrati še več semena, 
ie bilo na njivi že vse pospravljeno. 
Napravil sem poizkus,, kato pridobi
vati iz tobačnega semena olje. Kma
lu sem dognal, da, ako sem dal' na 
papir zrnce in isto pritisnil z noževo 
špico ob papir, se je poznalo olje na 
papirju. Bil sem torej prepričan, da 
vsebuje tobačno seme precej olja. — 
Vprašal sem Tomaža Krajnca, izdelo 


